

မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာနည်းလမ်းများကို အကူအညီပေးရေးအဖွဲ့အစည်းများက အသုံးပြုမှု။

ပြန်လည်သုံးသပ်မှု



Counting money. Image courtesy of Asia Times

အစီရင်ခံစာ၊ အနှစ်ချုပ်

Center for Operational Analysis and Research မှရေးသားသည်။ ဧပြီလ၊ ၂၀၂၂

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ (၁) ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံ၌ စစ်တပ်က အာဏာသိမ်းပြီးကတည်းက၊ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများ ပေးအပ်ခြင်းဆိုင်ရာ စိန်ခေါ်မှုများသည် ပဋိပက္ခနှင့် ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်မှု၊ လက်လှမ်းမီရေးနှင့် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာကန့်သတ်ချက်များအပြင်၊ တရားဝင် ဘဏ္ဍာရေး ကဏ္ဍအပေါ် ကန့်သတ်ချက်များကို တုံ့ပြန်သည့်အနေဖြင့် သိသိသာသာ ထွက်ပေါ်လာခဲ့သည်။ တစ်ချိန်တည်း မှာပင် မြင့်တက်လာသည့်ပဋိပက္ခများနှင့် ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်မှုများ၊ ဆင်းရဲမွဲတေမှုနှုန်းမြင့်တက်လာခြင်းနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းလုပ်ငန်းများပျက်ဆီးသွားခြင်းတို့ကြောင့် လူပေါင်း (၁၄.၄) သန်းကျော်မှာ လိုအပ်မှုများ ရှိလာကြောင်း ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂ၏ ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာလိုအပ်ချက်များ အပေါ်ခြုံငုံသုံးသပ်ချက်^၁ အရ သိရသည်။ အာဏာသိမ်းမှုမတိုင်မီတွင် မြန်မာနိုင်ငံရှိ လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများသည် ပိုမိုတာရှည်သောဖွဲ့စည်းပုံနှင့် ဈေးကွက်အထောက်အပံ့များကို အာရုံစိုက်ခဲ့သော်လည်း၊ ယခုနှစ်မှစ၍ ငွေကြေးနှင့် ဘောင်ချာ/ပြေစာအခြေခံအထောက်အကူအပါအဝင် အခြေခံလိုအပ်ချက်များနှင့် အရေးပေါ်အကူအညီများအတွက် လိုအပ်မှုမှာ သိသိသာသာ မြင့်တက်လာကြောင်း တွေ့ရသည်။

လစာပေးချေခြင်း၊ ဝန်ဆောင်မှုပေးသူများ၊ လုပ်ဖော်ကိုင်ဖက်များနှင့် အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူများအတွက် အနည်းဆုံးပံ့ပိုးပေးခြင်းများ အပါအဝင် ၎င်းတို့၏လုပ်ငန်းလည်ပတ်မှုဆိုင်ရာ ငွေသားလိုအပ်ချက်များကို ကိုက်ညီ စေရန် ၎င်းတို့အသုံးပြု သည့်နည်းလမ်းများကို ထပ်မံ ချဲ့ထွင်ရာတွင် ဒေသတွင်းနှင့် နိုင်ငံတွင်းရှိ လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများအတွက် ဤသို့စဉ်ဆက်မပြတ်ပြောင်းလဲမှုများက တွန်းအားဖြစ်စေခဲ့သည်။ တရားဝင် (ဥပမာအားဖြင့်၊ မိုဘိုင်းလ်ငွေပေးဆောင်သူများ၊ အသေးစားငွေရေးကြေးရေး အဖွဲ့အစည်းများ၊ ဘဏ်မှဘဏ်သို့ဝန်ဆောင်မှုများ) နှင့် တရားဝင်မဟုတ်သောငွေသားလွှဲပြောင်းမှုနည်းလမ်းများ (မြန်မာအာဏာပိုင်များထံမှ တရားဝင်ခွင့်ပြု ချက်မရှိပဲ၊ ဒေသတွင်း သို့မဟုတ် ပြည်တွင်း၌ ငွေများ လွှဲပြောင်းနေသူများ သို့မဟုတ် ငွေသားပေးဆောင်သူများ) သည် မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဆယ်စုနှစ်များစွာကြာအောင် လည်ပတ်နေခဲ့ပြီးဖြစ်၍၊ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်တုံ့ပြန်မှုနှင့် နာဂစ်နောက်ပိုင်းကနဦးတုံ့ပြန်မှုတို့၏ တစ်စိတ်တစ်ပိုင်း အဖြစ် တွင်ကျယ်စွာ အသုံးပြု ခဲ့ကြသည့်အပြင်၊ လုပ်ငန်းလည်ပတ်ရလွယ်ကူခြင်း၊ ဘေးအန္တရာယ်များ နည်းပါးခြင်း၊ တည်ဆောက်ပြီးသားဖြစ်သည့် စည်းကမ်းလိုက်နာမှုနှင့် စာရွက်စာတမ်းရှိမှုတို့ကြောင့် ပြီးခဲ့သော ဆယ်စုနှစ်အထိကြာအောင် တရားဝင်ဘဏ္ဍာရေးစနစ်ကို အသုံးပြုမှုက လွှမ်းမိုးထားပြီးဖြစ်သည်။

အာဏာသိမ်းပြီးနောက် မြန်မာအစိုးရသည် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာအေဂျင်စီများနှင့် လူပုဂ္ဂိုလ်များကို ဘဏ်မှ ဘဏ္ဍာငွေများရယူသုံးစွဲခြင်းမှ ကန့်သတ်ရန် ပြင်းထန်သောအစီအမံများကို စတင် လုပ်ဆောင်ခဲ့သည်။ တရားဝင်ငွေကြေးအဖွဲ့အစည်းများ (ဘဏ်များ၊ မိုဘိုင်းလ်ငွေပေးဆောင်သူများနှင့် လစာ ပေးချေမှုဝန်ဆောင်မှုများအပါအဝင်) ဖြင့် ထိတွေ့ ဆက်ဆံခြင်း သို့မဟုတ် ဝင်ရောက်သုံးစွဲခြင်းတို့ မပြုလုပ်နိုင် ရေးအတွက် လုံခြုံရေးနှင့် နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ အကြောင်းပြချက်များ များပြားလာခြင်းနှင့်အတူ ယင်းက တရားဝင်ဘဏ္ဍာရေးစနစ်များအပေါ် ဗဟိုအားထားမှု လျော့ကျသွားသည်ဟု ဆိုလိုခြင်းဖြစ်သည်။

၁. OCHA၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ မြန်မာနိုင်ငံ၏ လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာ လိုအပ်ချက်များ ခြုံငုံလေ့လာမှု ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ Relief Web. <https://reliefweb.int/report/myanmar/myanmar-humanitarian-needs-overview-2022-december-2021>

သို့ရာတွင် ထိုဘဏ္ဍာရေး အဖွဲ့ အစည်းများအနေဖြင့် လွန်ခဲ့သည့်လအနည်းငယ်က ပြောင်းလွယ် ပြင် လွယ်ဖြစ်မှုကို မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်လာပြီး၊ ယင်းက နိုင်ငံတကာအဖွဲ့ အစည်းများအနေဖြင့် ၎င်းတို့၏ လုပ်ငန်းလည်ပတ်မှုဆိုင်ရာ ငွေကြေးလိုအပ်ချက် အချို့ကို ကိုက်ညီစေရန်အလို့ငှာ ထိုဘဏ္ဍာရေးအဖွဲ့ အစည်းတို့ကို ဆက်လက်အသုံးပြု နေသည်ဟု ဆိုလိုခြင်း ဖြစ်သည်။ ၎င်းကို မသိရသေးသော်လည်း မဝေး တော့သော အနာဂတ်တွင် အဆိုပါ လွှဲပြောင်းမှုများအပေါ် စိစစ်မှု တိုးလာဖွယ်ရှိပြီး ဒေတာဆိုင်ရာကာ ကွယ်စောင့် ရှောက်မှုနှင့်ပတ်သက်၍ ကြီးမားသောစိုးရိမ်မှုများ ရှိနေသေးသည်။

တရားဝင်ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ ဝန်ဆောင်မှုပေးသူများနှင့် တရားမဝင်ငွေသားလွှဲပြောင်းမှုနည်းလမ်းများ အပါအဝင် နည်းလမ်းအသစ်များကို ရုံးများအကြား လုပ်ငန်းလည်ပတ်မှုဆိုင်ရာ ငွေကြေးလိုအပ်မှုများ ဖြင့် ကိုက်ညီရန် အလို့ငှာ၊ ငွေသားလွှဲပြောင်းခြင်း၊ အေဂျင်စီအဖွဲ့ အစည်းများကို ငွေပေးချေအသုံးပြု နိုင် ရန်အတွက် ငွေကြေးများ ပံ့ပိုးပေးခြင်း/ အရင်းအမြစ်များပေးခြင်း၊ ဘဏ်မှ ကိုင်ဆောင်ထားသော ရန်ပုံ ငွေ များအ တွက် ငွေသားဖြစ်လွယ်မှု အရင်းအမြစ်အတွက် အေးဂျင့်များ သို့မဟုတ် ရောင်းချသူများ၊ လုပ် ဖော်ကိုင်ဖက်များနှင့် အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူ များပါဝင်သည့် တတိယမြောက်အဖွဲ့ အစည်းများသို့ ငွေပေး ချေမှုတို့အပါအဝင် နည်းလမ်းအမျိုးမျိုးဖြင့် အသုံးပြုကြပါသည်။ **ဤစာတမ်းတွင် ၎င်းတို့လုပ် ဆောင် ပုံ၊ စိန်ခေါ်မှုများနှင့် စွန့်စားရမှုများအပါအဝင် လုပ်ငန်း လည်ပတ်မှုအတွက် ငွေသားကိုရှာဖွေခြင်းနှင့် လွှဲပြောင်း ပေးခြင်းတို့အတွက် မတူညီသောရွေးချယ်စရာများကို ခြုံငုံဖော်ပြရန် ရည်ရွယ်ပါသည်။**

ရွေးချယ်ခွင့်များ အများအပြားနှင့် တရားမဝင်ဘဏ္ဍာရေး ကဏ္ဍ၏ ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှု လျော့ချထားသော သဘောသဘာဝအရ၊ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အဖွဲ့ အစည်းများအား လိုက်လျောညီ ထွေ ဖြစ်စေမှု ကိုပေးမည့် တည် ဆောက်ထားသည့် အကောင်းဆုံးအလေ့အကျင့်များသည် အလွန်အရေး ကြီး သည့်အပြင်၊ အခြေခံလိုက်နာမှုနှင့် ဘေး အန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုအလေ့ အကျင့်များကို လိုက်နာ ကြောင်း သေချာစေရမည် ဖြစ်သည်။ နှစ်ရှည်လများကြာ မြင့်နိုင်သည့် အကျပ်အတည်းပတ်ဝန်းကျင် တွင် အနာဂတ်အတွက် သင့်တော်၍၊ လိုက်လျောညီထွေရှိနေစေရန်အတွက် အလှူရှင်များအနေဖြင့် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ ဆက် လက်လုပ်ဆောင်မှုများနှင့်ပတ်သက်၍ ပြတ်သားသော ရည်ရွယ်ချက်နှင့် စွန့်စားလိုမှု အဆင့်သတ်မှတ်ချက်တို့ကို ရှင်းရှင်းလင်းလင်းထားရှိရန် လိုအပ်ပါသည်။ ဦးစားပေးအနေဖြင့် အကူအညီများသည် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာအရေးပါသောအချက် များနှင့်အညီ ဆက်လက်စီးဆင်းကြောင်းနှင့် အလှူရှင်များ၏ စွန့် စား လိုမှုအဆင့်သတ်မှတ်ချက်သည် တာဝန်ခံမှုနှင့် လိုက်လျောညီထွေရှိမှုဟူသည့် လိုအပ်ချက်နှစ်ခုစလုံးအပေါ် သေချာစွာထင်ဟပ်စေ သင့်ပါသည်။ လိုက်နာရမည့်စည်းမျဉ်းများကို လိုက်နာကြောင်းနှင့်ငွေစီးဆင်းမှုဆိုင်ရာ ရှင်းလင်းသော စာရွက်စာတမ်းများရှိကြောင်း သေချာစေခြင်းဖြင့်၊ မူဝါဒများအနေဖြင့် ဘဏ္ဍာငွေအလွဲသုံးစားမှု လျော့ပါး စေရန် အာရုံစိုက်သင့်ပါသည်။

ဤစာတမ်းသည် မြန်မာနိုင်ငံနှင့် အခြားသော နှိုင်းယှဉ်၍ရသည့်အကြောင်းအရာများဖြင့် လုပ်ငန်းဆောင် ရွက်မှု လမ်းညွှန် ကို ရေးဆွဲရန်အတွက် ကုလသမဂ္ဂ၊ အစိုးရမဟုတ်သော နိုင်ငံတကာအဖွဲ့ အစည်းများနှင့် ပြည်တွင်းအဖွဲ့ အစည်းများ၏ အတွေ့အကြုံ များမှ ရေးဆွဲထားခြင်းဖြစ်ပြီး၊ မှတ်ပုံတင် ခြင်းမှ နောက်ဆုံးရန် ပုံငွေလက်ခံရရှိခြင်းအထိ လုပ်ငန်းစဉ်တစ်လျှောက် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အဖွဲ့ အစည်း များအား လမ်းညွှန်ပေးရန်ဖြစ်သည်။ ရည်ရွယ်ချက်မှာ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ ကဏ္ဍတ လျှောက်တွင် အသုံးပြု နိုင်သည့် ရှင်းလင်း သောအနိမ့်ဆုံးစံချိန်စံညွှန်းများကို ချမှတ်ရန်နှင့် လုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်မှု လုပ်ဖော် ကိုင်ဖက်များနှင့် အလှူရှင်များ နှစ်ဖက်စလုံးမှ လိုက်လျောညီထွေစွာ ကျင့်သုံးနိုင် စေရန်ဖြစ်သည်။ ဤစာတမ်း တွင်ပါရှိသော လမ်းညွှန်ချက်သည် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အဖွဲ့ အစည်းများအား မြန်မာနိုင်ငံနှင့် အခြားပြောင်းလဲနိုင်သော လုပ်ငန်းလည်ပတ်မှုပတ်ဝန်းကျင်များ အတွင်းရှိ ယခင်သတ်မှတ်ထားသည့် ထုံးတမ်း စဉ်လာနှင့်အညီ၊ လက်ခံထားသောစည်းကမ်းလိုက်နာမှု စည်းမျဉ်းများအတွင်း လုပ်ဆောင်နေကြောင်း သေချာစေပါသည်။ အခင်းအကျင်းဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာ များစွာနှင့် ဒေသတွင်း စိန် ခေါ်မှုများအရ၊ အထိခိုက်အလွယ်ဆုံးသော နေရာများသို့ ရောက်ရှိရန် လူသား ချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အရေးပါသောအချက်များ၊ ပြောင်းလွယ် ပြင်လွယ်ဖြစ်မှုနှင့် အစားထိုး စာရွက်စာတမ်းများကို လိုအပ်နိုင်ပါသည်။ သို့သော် စာရင်းစစ်လမ်းကြောင်းနှင့် စစ်ဆေးခြင်းအပါအဝင် စည်းကမ်းလိုက်နာမှုဆိုင်ရာလိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းပေးနေဆဲ ဖြစ်မည်။

- ၁. အလှူရှင်များတွင် ကာလရှည်သော သဘောသဘာဝရှိသည့် ပဋိပက္ခနှင့် အကူအညီများစီးဆင်းမှုကို တာဝန်ယူမှုရှိစေရေးလိုအပ်ချက်ကို ထင်ဟပ်သည့် ရှင်းလင်းပြတ်သားသော အန္တရာယ်အဆင့် သတ်မှတ်ချက် ရှိထားသင့်သည်။ အလှူရှင်များအနေဖြင့် ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ နည်းလမ်းများစွာအနက် နည်းလမ်းတစ်ခုချင်းစီ၏ အကျိုးကျေးဇူးများ၊ စိန်ခေါ်မှုများနှင့် အန္တရာယ်များကို အသိအမှတ်ပြုပြီး၊ ၎င်းတို့ကို မတူညီသော အခြေအနေများတွင် မည်သို့အသုံးပြုသင့်ပုံကို ပြောပြခြင်းဖြင့် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများအား ၎င်းတို့၏ လုပ်ငန်းလည်ပတ်မှုဆိုင်ရာလိုအပ်ချက်များ ပြည့်မီစေရန် ထောက်ပံ့သင့်ပါသည်။ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ ဝန်ထမ်းများနှင့် အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူတို့အပေါ် ဘေးထိခိုက်နိုင်ချေတို့ကို လျော့ချပေးရမည့်အပြင်၊ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ လိုအပ်ချက်များ နှင့်အညီ အထိခိုက်အလွယ်ဆုံးသောသူများထံသို့ အကူအညီများ ဆက်လက်စီးဆင်းနေစေရန် သေချာစေ မည့်တစ်ခုတည်းသောနည်းလမ်းမှာ ချဉ်းကပ်မှုနည်းလမ်းအစုံကို အသုံးပြုခြင်းပင်ဖြစ်သည်။
- ၂. အလှူရှင်များနှင့် အစိုးရမဟုတ်သောအဖွဲ့အစည်းများသည် တရားဝင် နှင့် တရားမဝင်သော ဘဏ္ဍာရေး နည်းလမ်းများကို အသုံးပြုခြင်း၏ အန္တရာယ်များကို နားလည်သင့်သည်။ လုပ်ငန်းလည်ပတ်မှုနှင့် ငွေဖြစ် လွယ်စေမည့်နေရာတို့တွင် တရားဝင် ငွေရေးကြေးရေးစနစ်များကို ဆက်လက်အသုံးပြုခြင်းသည် စည်းကမ်းလိုက်နာမှုနှင့် လိမ်လည်မှုဆိုင်ရာ ရှုထောင့်မျက်နှာပြင်ပါက အကျိုးကျေးဇူးများစွာရှိသည်။ သို့သော် တရားဝင်ဖြစ်မှုကို ဆုံးဖြတ်ခြင်းသည် သတ်မှတ်ဧရိယာအတွင်း တရားဝင်မှုနှင့် ဥပဒေဖြင့်ထိန်းညှိနိုင်မှု တို့နှင့်စပ်လျဉ်းသည့် မေးခွန်းထုတ်စရာများပေါ် ပေါက်စေသည်။ သို့သော်လည်း လက်ရှိဖြစ်ပေါ်နေသော ပဋိပက္ခများနှင့် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများအပေါ် စိစစ်မှုများကြောင့် မြန်မာ နိုင်ငံတော်ဗဟိုဘဏ်နှင့် စစ်ကောင်စီတို့၏ တရားဝင်ဘဏ္ဍာရေးစနစ်အပေါ်ကြီးကြပ်မှုသည် စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းချမှတ် ခြင်း၊ ကြီးကြပ်မှုအပြင်၊ အချို့သော မိတ်ဖက်များ သို့မဟုတ် ပထဝီဝင်ဧရိယာများကို ကန့်သတ်လိုက်ခြင်း ဖြင့် အကူအညီစီးဆင်းမှုကိုကန့် သတ်ခြင်း၊ ဒေတာလုံခြုံရေးနှင့် အချို့သောနေရာများတွင် ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာလုံခြုံရေး တို့နှင့် စပ်လျဉ်းသည့် သိသာထင်ရှားသောစိုးရိမ်ပူပန်မှုတို့ကို ဖြစ်ပေါ်စေကာ၊ တရားဝင်မဟုတ်သော နည်းလမ်းများကို အသုံးပြုခြင်းသည်သာ အကျိုးအကြောင်းကိုက်ညီမှုရှိကြောင်း ပြသနိုင်သည်။
- ၃. အလှူရှင်များနှင့် အစိုးရမဟုတ်သောအဖွဲ့အစည်းများတွင် တာဝန်ခံမှုရှိစေရန်နှင့် ငွေစီးဆင်းမှုဆိုင်ရာ ရှင်းလင်းသော စာရွက်စာတမ်းများ သေချာစွာရှိသင့်သည်။ အဖွဲ့အစည်းများ၏ တည်ဆဲမူဝါဒများနှင့် လုပ်ထုံး လုပ်နည်းများကို လိုက်နာနေသရွေ့၊ ယင်းအချက်ကို တရားဝင်နှင့် တရားမဝင်သော ငွေကြေးလွှဲပြောင်းမှု နည်းလမ်းများနှင့်အတူ လုပ်ဆောင်နိုင်သည်။ ထိုသို့သော မူဝါဒများမှ ကင်းလွတ်ခွင့်လိုအပ်သောအခါ၊ စည်းကမ်းလိုက်နာမှု စည်းမျဉ်းများက နောက်ထပ်စာရွက်စာတမ်းများဖြင့် ကိုက်ညီရမည်ဖြစ်သည်။
- ၄. အထူးသဖြင့် ဒေသတွင်းအဖွဲ့အစည်းများအတွက် လိုအပ်ပါက ၎င်းတို့၏ပြည်တွင်းထိန်းချုပ်မှုများနှင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို အားကောင်းစေရန် အလှူရှင်များက အဖွဲ့အစည်းများအား ပံ့ပိုးကူညီသင့်သည်။

- **အလွတ်သဘော ငွေသားလွှဲပြောင်းမှု နည်းလမ်းများ / ဟွန်ဒီအစီအစဉ်များသည်** မြန်မာ အာဏာပိုင်များထံတွင် အဆိုပါဝန်ဆောင်မှုများကိုပေးဆောင်ရန် တရားဝင်မှတ်ပုံတင်ထားခြင်း မရှိသော ကိုယ်စားလှယ်များ သို့မဟုတ် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများမှတစ်ဆင့် ငွေသားလွှဲပြောင်းခြင်း၊ အရင်း အမြစ်ရှာခြင်း သို့မဟုတ် ဖြန့်ဝေခြင်းတို့ကို ထည့်သွင်းထားသည့် ကျယ်ပြန့်သောဝေါဟာရ တစ်ခုဖြစ်သည်။
- **ကြားခံတရားမဝင်သောငွေသားလွှဲပြောင်းမှုကိုယ်စားလှယ်** - တရားမဝင်ငွေလွှဲကိုယ်စားလှယ် သည် ဘဏ်ငွေလွှဲခြင်းနှင့်/ သို့မဟုတ် မိုဘိုင်းလ်ဘဏ်မှ ငွေလွှဲပြောင်းခြင်းအတွက် အဖွဲ့အစည်း များထံသို့ ငွေသားပေးသည့် ကြားခံဝန်ဆောင်မှုပေးသူတစ်ဦးဖြစ်ပြီး၊ ယင်းဝန်ဆောင်မှုအတွက် ရာ ခိုင်နှုန်းအခကြေးငွေတစ်ခု (မူရင်း ပမာဏ၏ ၂ မှ ၁၂ ရာခိုင်နှုန်းအထိ အစားစားရှိသည်) ကိုယူ သည်။ ၎င်းတို့သည် ကိစ္စအများစုတွင် ငွေသားရင်းမြစ် မဟုတ်သော်လည်း၊ ငွေသားလိုအပ်သူများ သို့မဟုတ် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများကို ချိတ်ဆက်ပေးပါသည်။
- **ထုံးတမ်းစဉ်လာအရ ဟွန်ဒီလုပ်ဆောင်သူများသည်** အီလက်ထရွန်နစ်ပစ္စည်းဆိုင်ကဲ့သို့သော ငွေ လွှဲခြင်းနှင့် မသက်ဆိုင်သော ကဏ္ဍတစ်ခုတွင် မှတ်ပုံတင်ထားသည့် လုပ်ငန်းငယ်တစ်ခု သို့မဟုတ် တစ်ဦးချင်းလည်း ဖြစ်နိုင်သည်။ ၎င်းတို့သည် တစ်နေရာတည်းတွင် ငွေသားရရှိကြပြီး အခြားနိုင် ငံများတွင် ဖြန့်ဝေပေးလေ့ ရှိသည်။ မကြာခဏဆိုသလို နိုင်ငံများစွာတစ်လျှောက်တွင် လွယ်ကူ ချောမွေ့စေပါသည်။ ထိုသို့သော လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရန်အတွက် ၎င်းတို့သည် တရားဝင် မှတ်ပုံတင် ကိုင်ဆောင်ခြင်းမရှိပါ။ အချို့ကိစ္စများတွင်၊ ၎င်းတို့သည် ယင်းကို လွယ်ကူချောမွေ့ စေရန် အခကြေးငွေ ယူမည်ဖြစ်ပြီး၊ အခြားသောကိစ္စများတွင် ငွေလဲနှုန်းအမြတ်မှ တစ်ဆင့် ထေမိ စေလိမ့်မည်ဖြစ်သည်။
- **နိုင်ငံခြားငွေလဲလှယ်ရေးလုပ်ငန်းများသည်** မြန်မာနိုင်ငံပြင်ပရှိ ဘဏ်အကောင့်ထဲသို့ ငွေသားလွှဲ ပေးခြင်းအတွက် အပြန်အလှန်အနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံတွင် ငွေသားရှိသည့်ကုမ္ပဏီတစ်ခုနှင့် အခြား အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုထံသို့ ပေးမည့် သူတို့အကြား ငွေသားလွှဲပြောင်းမှုလုပ်ငန်းများဖြစ်သည်။ ၎င်း တို့သည် သမားရိုးကျ ဟွန်ဒီအဖွဲ့အစည်းများ မဟုတ်ကြပဲ၊ ကုမ္ပဏီနှင့် လက်ခံသူအဖွဲ့အစည်း ကြားတွင် စာရွက်စာတမ်းများနှင့် စစ်ဆေးမှုများ ပိုမိုပါဝင် ပါသည်။
- **တရားဝင်ငွေသားလွှဲပြောင်းမှုနည်းလမ်းများ**တွင် ဘဏ်များနှင့် တရားဝင်ငွေကြေးဝန်ဆောင်မှုပေး သူများ ပါဝင်သည်။
- **တရားဝင်ငွေကြေးဝန်ဆောင်မှု ပေးသူများသည်** ငွေလွှဲဝန်ဆောင်မှုပေးရန်အတွက် မြန်မာ အာဏာပိုင်များထံ မှတ်ပုံတင်ထားသည်။ စည်းမျဉ်း အမျိုးအစားအမျိုးမျိုးရှိပြီး၊ ၎င်းတို့မှာ ဘဏ် လုပ်ငန်းစဉ်များ (ဘဏ်မှ ဘဏ်သို့ ငွေလွှဲခြင်းဝန်ဆောင်မှုများ အပါအဝင်)၊ အသေးစားငွေရေး ကြေးရေးအဖွဲ့အစည်းများနှင့် မိုဘိုင်းလ်ငွေကြေး ဝန်ဆောင်မှုပေးသူများဟူ၍ဖြစ်သည်။ မြန် မာအာဏာပိုင်အဖွဲ့အစည်းများတွင်လည်း အခကြေးငွေဖြင့် မြန်မာ နိုင်ငံသို့ တရားဝင်ငွေလွှဲနိုင်ရန် အတွက် အတည်ပြု ပေးထားသည့် လုပ်ငန်းအနည်းငယ်စာရင်းရှိထားပြီး၊ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများ ထားရှိထားသည်။
- **တရားဝင် ဘဏ်စနစ်**တွင် မြန်မာနိုင်ငံတော် ဗဟိုဘဏ်တွင် မှတ်ပုံတင်ထားသော ဘဏ်များ အားလုံး ပါဝင်သည်။
- **လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု/ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအဖွဲ့အစည်းများသည်** မြန်မာနိုင်ငံတွင် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှု သို့မဟုတ် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဆိုင်ရာ အကူအညီများကို ပံ့ပိုးပေးနေသည့် နိုင်ငံတကာ သို့မဟုတ် ပြည်တွင်းအဖွဲ့အစည်းများဖြစ်သည်။
- **မြန်မာ့စစ်ကောင်စီ (SAC)** သည် လက်ရှိ မြန်မာနိုင်ငံကို အုပ်ချုပ်နေသော စစ်အစိုးရဖြစ် သည်။ ၎င်းတို့သည် ဗဟိုဘဏ်အပါအဝင် နိုင်ငံပိုင်အဖွဲ့အစည်းများကို ထိန်းချုပ်ထားသည်။ စစ်ကောင်စီ ၏ ထိန်းချုပ်မှုအောက်တွင် အပြည့်အဝရှိသော ဒေသများ၌ လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီအချို့ကို ပံ့ပိုးပေးထားသည်။

- **တိုင်းရင်းသား စည်းလုံးညီညွတ်ရေး အစိုးရ (NUG)** သည် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပြည်ပရောက်အစိုးရ ဖြစ်သည်။ တိုင်းရင်းသားစည်းလုံးညီညွတ်ရေးအစိုးရ သို့မဟုတ် တိုင်းရင်းသားစည်းလုံးညီညွတ်ရေး အစိုးရ နှင့် ချိတ်ဆက်မှုရှိသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများ၏ ထိန်းချုပ်မှုအောက်ရှိ နယ်မြေများတွင် အချို့သော လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများကို ပံ့ပိုးပေးထားပါသည်။ လက်ရှိတွင် ငွေကြေး လွှဲပြောင်းမှု နှင့်ပတ်သက်ပြီး ၎င်းတို့တွင် မည်သည့်တရားဝင် စည်းမျဉ်းမျှ မရှိသေးပါ။



HARP-F partner

Design template: © Molly Webster